
 ZÁPIS č. 15 (63) 
 z jednání Akademického senátu VUT ze dne 30. září 1997 

 konaného v zasedací místnosti rektora, Kounicova 67a v Brně 

 

Přítomni:   viz presenční listina 

Omluveni:  Friedl/FCH, Hole�inský/FCH, Kří�/FaME, Zelenka/FaME,  

Neomluveni:  Bernard/FAST, Horáková/FA, Kří�/FaVU, Skácel/FaVU 

Hosté:   kvestor Černý 

 

PROGRAM:   
1.  Kontrola zápisu a úkolů 
2.  Informace o semináři "Koncepce rozvoje a legislativní  otázky vysokých �kol", uskutečně-

ném v rámci vyvrcholení diskusí a přípravných činností kolem zákona o V�  dne 23. 9. 
1997 v Malé aule Karolina v Praze - Ing.  Zmrzlý, Doc. Münsterová 

3.  Návrh změn Statutu FaVU a jeho příloh 
4.  Ustavení předsedů legislativní a ekonomické komise AS  VUT 
5.  Různé 

 

Ad 1) Kontrola zápisu a úkolů 
K zápisu z posledního jednání AS VUT č. 14 ze dne 2. září 1997 vznesl připomínku Doc. 
Hlavenka. Po�ádal o úpravu v bodě 3), 6. doporučení (str. 4 zápisu), poslední větu ve druhém 
odstavci doplnit na: �Navrhl sní�ení centrálních fondů ve vý�i 4 mil. Kč s odůvodněním, �e 
fakultám byly sní�eny neinvestiční prostředky včetně fondů o 8,12 %, zatímco u 53,25 mil. Kč 
centrálních fondů je navr�eno sní�ení jen o 1,25 mil. Kč (2,3 %). (Přitom smluvní vztahy byly 
uzavřeny i na fakultách, nejen na rektorátní úrovni)�. 

Úkol 12.2 
Ing. Zmrzlý informoval o schůzce komise pro zhodnocení CDV, jmenované rektorem, která se 
uskuteční dne 7. 10. 1997. O průběhu jednání této komise bude AS VUT informován na pří�-
tím zasedání. 
Úkol trvá. 
Nový termín: 11. 11. 1997 

Úkol 14.1 
Zpracovat očekávané výsledky hospodaření za rok 1997 a předlo�it je AS VUT. 
Zajistí: kvestor Černý 
Termín: 15. 10. 1997 

Úkol 14.2 
Zpracovat návrh stanovení jednoznačných pravidel a postihů za překročení rozpočtové kázně 
slo�kami VUT. Aktuálně bude uplatněn na čerpání polo�ky OON. 

Kvestor informoval AS VUT o opatřeních, která byly přijata: 

1.  Ihned po jednání AS VUT dne 2. 9. 1997 kvestor vydal pokyn, na základě kterého bylo 
zamezeno čerpání OON u těch fakult a organizačních  jednotek, které překročily svůj celo-
roční limit. 
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2.  Byly uskutečněny dvě porady kvestora s tajemníky fakult. Na první poradě kvestor projed-
nal s tajemníky aktuální situaci a po�ádal je, aby na základě zhodnocení hospodářského 
vývoje na fakultě vypracovali upřesnění limitu mzdových prostředků. Na druhé poradě by-
ly po�adavky na vypracování materiálů upřesněny a do konce tohoto týdne budou ze v�ech 
fakult předány kvestorovi.  

3.  Byla provedena kontrola, k jakým účelům je OON je pou�íváno. Přesto, �e by se měly vyu-
�ívat pouze pro pedagogickou činnost, jsou vyu�ívány i ke zcela jiným účelům.  

  

Kvestor zdůraznil, �e v leto�ním roce je nemo�né jakýmkoliv způsobem překročit stanovený 
rozpočet organizačních jednotek, neboť nejsou �ádné finanční rezervy. Ing. Zmrzlý sdělil se-
nátorům, �e vedení VUT se tímto problémem zabývá a hledá způsob, jak podnítit hospodář-
skou kázeň fakult. Následovala diskuse členů AS VUT, ve které se senátoři shodli na tom, �e 
cesta vrácení finančních prostředků s vy��ím zatí�ením je správná. Pokud bude hospodářská 
kázeň některé z fakult poru�ena, bude se tímto zabývat AS VUT a doporučí vedení VUT vy-
vození patřičných závěrů při sestavování návrhu rozpočtu na rok 1998.  
 

Následovaly dotazy senátorů,  které zodpověděl kvestor Černý: 

♦ Správa tělovýchovných zařízení 
  Byla provedena racionalizační opatření. Kvestor se domnívá, �e nyněj�í vedoucí STZ vnesl 

do tohoto oddělení pořádek. Po diskusi členové AS VUT trvali na svém po�adavku, aby 
rektor zaujal podobné stanovisko k existenci STZ, jako k problematice CDV.  

♦ Výcvikové a rekreační středisko Ramzová - konstatováno, �e je ve velmi dobrém stavu. 
♦ Hrad Veveří  
 Firma, které byl hrad Veveří pronajat, nezískala tolik finančních prostředků, jak původně 

předpokládala a rekonstrukce hradu nejsou prováděny v takovém rozsahu, jak je zapotřebí. 
Prorektor Hobst provedl letos v květnu kontrolu plnění uzavřené smlouvy, za účasti zá-
stupců a.s. Veveří. O této prohlídce byl proveden v zápis. V září prorektor uskutečnil neo-
ficiální prohlídku, při které konstatoval, �e byla pouze opravena po�kozená střecha. Nákla-
dy na údr�bu hradu ze strany VUT jsou nemyslitelné. Vedení VUT se zabývá my�lenkou 
vrácení této kulturní památky do dr�ení státu, proto�e vyu�ití hradu ze strany VUT je prak-
ticky nemo�né. 

  
Ad 2) Informace o semináři "Koncepce rozvoje a legislativní  otázky vysokých �kol", 

uskutečněném v rámci vyvrcholení diskusí a přípravných činností kolem záko-
na o V��  dne 23. 9. 1997 v Malé aule Karolina v Praze - Ing.  Zmrzlý, Doc. 
Münsterová 

Ing. Zmrzlý úvodem informoval o smyslu tohoto setkání, které nebylo vedeno v duchu připo-
mínkování návrhu V� zákona, ale byly rozebrány jeho jednotlivé oddíly v duchu koncepce 
rozvoje vysokého �kolství v ČR. Semináře se zúčastnil ministr Pru�a, náměstek ministra On-
dráček, ředitelé příslu�ných odborů M�MT, představitelé RV�, akademických senátů V�, 
zástupci ČKR a členové parlamentního výboru pro V�. Celkem se zúčastnilo asi 100 lidí.  
Návrh V� zákona byl zveřejněn 15. 9. na www stránkách, některé připomínky VUT zde byly 
zapracovány. Dále Ing. Zmrzlý předal slovo Doc. Münsterové. 

Doc. Münsterová informovala o dvoudenním jednání Předsednictva RV�, které semináři 
předcházelo a na kterém se mimo jiné hovořilo i o koncepci semináře. Bylo zde vymezeno asi 
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9 stě�ejních témat. Na semináři dne 23. 9. 1997 měl ke ka�dému tématu úvodní informace 
jeden z členů předsednictva a potom následovala diskuse v�ech přítomných.  

STĚ�EJNÍ BODY SEMINÁŘE �KONCEPCE ROZVOJE A LEGISLATIVNÍ OTÁZKY VYSOKÝCH �KOL�: 
1. Struktura činností V� 
Vzdělávací, tvůrčí, jejich propojení a spolupráce s veřejností. Hovořilo se o bakalářském stu-
diu, kde nejsou v�echny věci vyjasněny. K magisterskému studiu nebyly připomínky. Byl dis-
kutován vztah V� k veřejnosti, kde se doporučuje zvět�it oboustrannou otevřenost V�. 

2. Členění V� 
V tomto bodě do�lo ke změně.V� tvoří součást sféry terciárního vzdělávání, její� celkovou 
strukturu zpracuje příslu�ný odbor M�MT. V zákoně je navrhován vznik dvou typů V�, a to 
neuniverzitního typu, které budou zabezpečovat buďto pouze, nebo převá�ně bakalářské stu-
dium, nebo V� univerzitního typu, které se budou věnovat bakalářskému, magisterskému 
i doktorandskému studiu. Roztřídění V� z tohoto hlediska bude podléhat posouzení Akredi-
tační komise, která se bude řídit studijními programy dané �koly. V� neuniverzitního typu 
jsou zřizovány proto, aby počet vysoko�kolsky vzdělaných lidí na 1.000 obyvatel v ČR vzrostl 
(v zemích evropské unie asi čtyřnásobek proti ČR). Důvodem je, aby na�i mladí lidé měli 
stejné uplatnění na evropském trhu práce, jako z ostatních evropských zemí. 

3.  Samospráva veřejné V� 
Názor je, �e zákon byl pojat správně. Názor ministra a poslance Michala Prokopa - samosprá-
va ano, ale stane-li se V� veřejnoprávní institucí, znamená to velikou změnu v majetkopráv-
ním uspořádání. Různé instituce nejsou na ni připraveny. Poslanec Prokop navrhuje existenci 
poradního sboru, a� správní rady. Zástupci V� naopak upozorňují, �e správní rada by ve sku-
tečnosti naru�ovala samosprávu V�. Doporučují, aby byly zřízeny poradní orgány např. na 
magistrátech příslu�ných měst, které by se činností V� zabývaly.  

4. Organizace veřejné V� 
Fakulty, V� ústavy, účelová zařízení. Připomínky má vět�ina V� k ře�ení V� ústavů.V� ústa-
vy zde mohou mít v�echny pravomoci jako fakulty, jejich ředitel v�ak není volen, ale jmeno-
ván a přitom je na úrovni děkana (pokud se ústav zabývá pedagogickou činností). V ústavu 
chybí samosprávné orgány. 

5. Akreditační komise 
Tímto V� zákonem se její role velmi posílí. Po ukončení činnosti stávající AK by se měl 
značně prohloubit výběrový proces nových členů, při kterém by se měla brát v úvahu nejenom 
profesní úroveň, ale hlavně úroveň morální. 

6. Existence soukromých V� 
Po�adavek RV� - soukromé V� musí mít zaručeny akademické svobody. Problematický je 
způsob financování - v zákoně je zakotveno, �e soukromá V� mů�e získat státní dotaci a ne-
jsou specifikovány podmínky k jejímu získání.  

7.  Dlouhodobé záměry V� 
Dlouhodobé záměry V� se stanou velmi důle�itým dokumentem i z hlediska ekonomického, 
neboť podle nich budou jednotlivým vysokým �kolám přidělovány státní dotace. Současná 
situace je taková, �e jednotlivé V� svoje záměry odevzdaly a M�MT se je pokou�í shrnout 
a zobecnit. V� doporučují, aby byl vypracován také dlouhodobý záměr M�MT, který by odrá-
�el zájem státu o rozvoj vysokého �kolství, a dále, aby M�MT vypracovalo závaznou osnovu 
pro tvorbu dlouhodobých záměrů jednotlivých �kol, která by měla umo�nit jejich shrnutí 
a porovnání. Zástupci M�MT a poslanců doporučují, aby dlouhodobé záměry měla mo�nost 
posoudit a do nich zasáhnout i společenská praxe. 
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8. Různé poplatky a �kolné 
Reprezentace studentů přijala systém poplatků, definovaný v zákoně. 

9. Reprezentace V� - ČKR a Rada V� 
Reprezentace V� sestávající dosud z ČKR a RV�  je dle zástupců V� potřebná, neboť umo�-
ňuje vystupovat jako celek vysokému �kolství a ne vysokým �kolám jednotlivě. V� doporuču-
jí, aby reprezentace V� i nadále sestávala jednak z rektorů, jednak ze zástupců samosprávy 
V�. Zakotvení reprezentace V� jako instituce ve V� zákoně není jistá. 

Po ukončení tohoto programu následovala volná výměna názorů. Poslanci vyslovili názor, �e 
pova�ují jednání za přínosné. Neměli mnoho prostoru ke svým detailním dotazům, doporučo-
vali podobná setkání i v budoucnosti.  

Na závěr Doc. Münsterová přečetla Usnesení Předsednictva RV� z 18. - 19. 9. 1997.  
Připomínky k návrhu V� zákona mohou být zasílány na adresu u��ího předsednictva RV� 
a členům legislativní komise RV� do 3. 10. 1997. Dle názoru poslanců bude zákon předlo�en 
do Parlamentu nejdříve v prosinci. 

Ing. Zmrzlý seznámil senátory s připomínkami, které zpracovali společně s Doc. Münsterovou 
před účastí na semináři. Senátoři po�ádali o doplnění dal�ích připomínek.  

Připomínky senátorů: 

⇒ 10 a § 36 - V� ústav je příli� mnoho svými pravomocemi podobný fakultě a přitom volbou 
představitelů a principy samosprávnosti se od fakulty li�í. Ředitel s postavením děkana je 
jmenován, ne volen. 

⇒ § 12 - zde jsou v zákoně vymezeny počty členů některých samosprávných orgánů - (AS 
nejméně 11 členů). Návrh -  ponechat na statutu V�. 

⇒ § 15 - VR - jestli�e je omezeno minimálním počtem, limitovat i maximální počet externích 
členů VR. 

⇒ § 28 - ponechat AS v�echny schvalovací pravomoci, které v současné době AS má. 

⇒ § 61 - u veřejné V� je vynechána mo�nost hrazení graduovaného studia zvenčí jako zdroj 
příjmů (problém �kupování� titulu). 

⇒ Podpořit zákonnou reprezentaci Rady V� a ČKR. 
 
Hlasování o připomínkách: 
Pro - 17 hlasů 
Zdr�el se hlasování - 2 hlasy 
Proti - 0 hlasů 

UAS 1  
Připomínky zpracované Ing. Zmrzlým a Doc. Münsterovou, doplněné o připomínky senátorů, 
budou zaslány u��ímu předsednictvu a legislativní komisi RV� do 3. 10. 1997.  
 

Jednání Předsednictva RV� se uskuteční 23. října 1997. Dal�í připomínky k návrhu V� záko-
na mohou senátoři do té doby předat Doc. Münsterové, která je na tomto zasedání bude tlu-
močit.  

Studenti po�ádali o mo�nost spojení se studentskou komorou RV� ve věci diskuse o �kolném. 
Jednání studentské komory RV� se uskuteční 8. - 9. října 1997 na VA v Brně. 
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Ad 3) Návrh změn Statutu FaVU a jeho příloh 
Jednání legislativní komise se uskutečnilo před dne�ním zasedáním AS VUT. Mgr. Bo�ek 
seznámil přítomné se stanoviskem a doporučeními LK, které budou přílohou zápisu 
z dne�ního jednání. Členové AS VUT vyslechli stanovisko a doporučení legislativní komise 
AS VUT  a   hlasovali o jeho přijetí: 

Hlasování: 
Pro - 18 hlasů 
Zdr�el se - 1 hlas 
Proti - 0 hlasů 

UAS 2 
AS VUT přijímá �Stanovisko legislativní komise AS VUT k �ádosti AS FaVU ze dne 
21. července 1997 o projednání úprav dokumentů FaVU�.  

Členové legislativní komise AS VUT znovu zdůraznili nutnost doplnění v�ech legislativních 
materiálů fakult, které na základě zprávy o kontrole statutů fakult (příloha zápisu č. 12 ze za-
sedání AS VUT dne 3. 6. 1997) musí být doplněny. Sekretariát AS VUT se obrátí na studijní 
oddělení příslu�ných fakult a zajistí doplnění chybějících materiálů a studijních předpisů.   
 
 

Ad 4) Ustavení  předsedů legislativní a ekonomické komise AS VUT 
Ing. Zmrzlý po�ádal členy legislativní a ekonomické komise, aby určili ze svého středu před-
sedy komisí. Následovala 15ti minutová přestávka, po které seznámili členové LK a EK pří-
tomné s výsledky voleb. 

Předsedou ekonomické komise byl zvolen 4 hlasy pro a 1 hlasem proti Prof. Němeček. 

Předsedou legislativní komise byl jednomyslně zvolen Mgr. Bo�ek. 

AS VUT vzal na vědomí volbu obou předsedů legislativní i ekonomické komise AS VUT. 
 
 
Ad 5) Různé 
♦ Doc. Münsterová tlumočila po�adavek studentské komory RV� ve věci reprezentace stu-

dentů VUT. Studentská komora RV� se dohodla na tom, �e vzhledem k problematické 
účasti studentů z výukových důvodů, budou mít svoje zástupce v RV� dva. Petr �ikýř byl 
vyslán AS VUT, jeho zástupkyně Jana Vintrová byla vyslána FaME, není proto právoplat-
ným zástupcem. Studenti v AS VUT  do pří�tího jednání AS VUT navrhnou své zástupce 
do studentské komory RV�.  

♦ Mgr. Bo�ek informoval o jednání AS FAST dne 22. září 1997, kde byla projednávána 
otázka stanoviska k záměru vyu�ití budovy Antonínská. Na základě rozhodnutí AS FAST 
po�ádá Mgr. Bo�ek rektora Vavřína o účast na zasedání AS FAST dne 15. října 1997. Jest-
li�e se rektor bude moci tohoto jednání zúčastnit, AS FAST dá zprávu i ostatním fakultám, 
aby se v případě zájmu mohli jednání zúčastnit i zástupci AS ostatních fakult.  

♦ Prof. Němeček upozornil senátory na propagační materiál, který byl rozdáván na Česko-
rakouském semináři dne 12. září 1997. V tomto materiálu jsou uvedeny bli��í informace 
o rekonstrukci budovy Antonínská, včetně předbě�né částky na rekonstrukci ve vý�i 180 
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mil. Kč. Vznesl dotaz, proč nebyli s tímto materiálem seznámeni členové AS VUT. Na �á-
dost členů AS VUT poskytla  Dr. Mizerová tento materiál. 

♦ V návaznosti na úkol, který vznikl na poradě kvestora s tajemníky fakult, zpracovat výhled 
čerpání finančních prostředků OON, navrhl Prof. Němeček po�ádat vedení VUT, aby byla 
podle následující osnovy provedena sumarizace těchto materiálů a předána AS VUT.  

Osnova: 
⇒ Regulační mechanismy 
⇒ Čerpání finančních prostředků 
⇒ Čerpání OON 
⇒ Vyu�ití prostředků na rezervním fondu 
⇒ Očekávaný zůstatek na účtu FKSP 

♦ Dlouhodobý záměr VUT v Brně zpracovaný na �ádost M�MT nebyl projednán ani dán na 
vědomí AS VUT. AS VUT �ádá, aby byl přílohou zápisu z tohoto jednání. 

 

 
 
 
Pří�tí jednání AS VUT se bude konat v úterý 11. listopadu 1997 v 8:00 hodin 
v zasedací místnosti rektora VUT v Brně, Kounicova 67a. 
 
PROGRAM:   1. Kontrola zápisu a úkolů 
        2. Informace o činnosti a výsledcích CDV - Doc. Lojda 
        3. Informace o jednání komise o CDV  - prorektor Kadrno�ka 
  4. Projednání  opatření vyplývajících z úkolu 15.1  
  5. Schválení zástupců studentské části AS VUT v RV� 
  6. Různé 
 
PŘÍLOHY: 
1.  Stanovisko legislativní komise AS VUT k �ádosti AS FaVU ze dne 21. července 1997 

o projednání úprav dokumentů FaVU. 
 
 
ÚKOLY: 
Úkol 15.1 
Zpracovat sumarizaci materiálů, předlo�ených tajemníky fakult - výhled na čerpání finančních 
prostředků OON. 
Zajistí: kvestor Černý 
Termín: 11. 11. 1997 

POZNÁMKA: Při jednání předsedy AS s vedením VUT v této věci bylo konstatováno, �e ma-
teriál v současné době odeslaný na M�MT byla redakce materiálu vypracovaného M�MT na 
podkladě  �Programu rozvoje Vysokého učení technického v Brně na léta 1996 a� 2005�. 
zaslaného M�MT ČR  v červenci 1996. 

Vzhledem k rozsáhlosti materiálu (cca 40 stran) je materiál k nahlédnutí v místnosti AS VUT. 
Pokud se sekretariátu AS podaří získat elektronickou formu, bude rozeslán v�em členům sená-
tu. Jinak je mo�no individuálně po�ádat o kopii. 
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Úkol 15.2 
Ve spolupráci se studijními oddělením fakult zajistit doplnění chybějících legislativních mate-
riálů a studijních předpisů.  
Zajistí: Sekretariát AS VUT 
Termín: 11. 11. 1997 
 
Úkol 15.3 
Sdělit do pří�tího zasedání AS VUT druhého zástupce studentské komory RV�. 
Zajistí: Studentská komora AS VUT 
Termín: 11. 11. 1997 
 
Úkol 15.4 
Pro�etřit opodstatněnost existence STZ, jako celo�kolského útvaru, podobně jako u CDV 
Zajistí: rektor Vavřín 
Termín: 11. 11. 1997 
 
 
 

Ing. Simeon Zmrzlý, CSc., v. r. 
                                                                                                                          předseda 
 
 
 
Zapsala: J. Cardová 

 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 


